
روز گذشته بالاخره طلسم چندین ساله پروژه نیمه کاره فاز 11 

پارس جنوبی شکست و رئیسی آن را افتتاح کرد. قصه پرپیج و 

خم فاز 11 پارس جنوبی به سال 79 برمی گردد که مبنا براین 

بود که شرکت توتال برای همکاری در این پروژه حضور داشته 

باشد، اما این اتفاق نیفتاد و در ادامه نیز دوباره تمایل به تکمیل 

پروژه توســـط شـــرکت های خارجی، از جانب دولت روحانی 

اتفـــاق افتاد که آنها هم پروژه را نیمه کاره گذاشـــتند و دولت 

ســـیزدهم با اتکا به توان داخلی بالاخره این پروژه را تکمیل 

کرد. برای بررســـی میزان اهمیت این میدان گازی و بهره ها و 

منافع اقتصادی آن با سیداحسان حسینی، کارشناس حوزه 

انرژی گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

  پارس جنوبی؛ بزرگ ترین میدان گازی دنیا
احسان حسینی، کارشناس حوزه انرژی درباره میزان اهمیت 

میدان گازی پارس جنوبی گفت: »میدان گازی پارس جنوبی 

یک میدان مشترک بین ایران و قطر است و بزرگ ترین میدان 

گازی دنیاســـت. الان هم حـــدود 70 درصد از گاز مورد نیاز 

کشـــور و به طور کلی 50 درصد از کل انرژی ایران، از طریق 

این میدان تامین می شود. سهم قطر از میدان پارس جنوبی، 

دوبرابر سهم ایران است ولی با این حال الان، ایران حدود 50 

تا 100 میلیون مترمکعب در روز، گاز بیشـــتری از قطر تولید 

می کند که بیشـــتر این تولید گاز و دستاورد ایران در شرایط 

تحریمی بوده و در شـــرایطی بوده که شرکت های خارجی با 

ما همکاری نکردند اما ایرانی ها توسعه فاز را پیگیری کردند. 

اما چرا فاز 11 مهم اســـت؟ چون مرزی ترین فاز ایران و قطر 

است و نزدیک ترین فاز در ناحیه ایران و نزدیک به قطر است 

و بـــرای ما خیلی اهمیت دارد که در نقاط مرزی خودمان گاز 

را تولید کنیم، که این باعث می شـــود جریان گاز از سمت ما 

به قطر حرکت نکند و کمک بکند گازی که در میدان مشترک 

قرار دارد، سمت ما بیاید.« 

  قصه بدعهدی شرکت های غربی در پروژه فاز11
او درباره تاریخچه توسعه فاز11 پارس جنوبی نیز، توضیح داد: 

»توسعه فاز11 یک تاریخچه ای دارد. از سال 79 توتال خواست، 

وارد این فاز بشود و پیشنهاد 10میلیارد دلاری برای توسعه این 

فاز داد. بعد از مذاکراتی که صورت گرفت به جمع بندی نرسیدند 

و توتال کنار رفت. بعد شرکت سی آن تی سی چین آمد که با 

آن شـــرکت هم توافق صورت نگرفت. اواخر دولت دهم بود که 

مقامات ایرانی بعد از یک دوره مذاکراتی که با شـــرکت توتال 

داشـــتند، تصمیم گرفتند که این کار را به یک شـــرکت ایرانی 

)پتروپارس( بســـپارند. این شرکت کار توسعه را آغاز کرد و فکر 

می کنم اواخر دولت دهم، مردادماه سال 92 بود که قرارداد امضا 

شـــد. قرار بود که یک جکت آنجا نصب بشود و حفاری صورت 

بگیرد و گاز تولید بشود. دولت که عوض شد، آقای زنگنه، کلا 

نقشـــه را عوض کرد و گفت ما اصلا برای این فاز برنامه داریم و 

قرارداد قبلی را کنار گذاشـــت. تا اینکه از سال96 و در فضای 

برجـــام، دید دولت این بود که با برجام تحریم ها کنار رفته و ما 

می توانیم سرمایه خارجی جذب کنیم. درنتیجه فاز 11 را کنار 

گذاشتند تا شرکت های خارجی پروژه را انجام دهند، کمااینکه 

در میادین دیگرمان نیز شاهد این اتفاق بودیم. مثلا در میادین 

غرب کارون با وجود تمایل چینی ها به انجام فاز دوم توسعه این 

میادین، کنار گذاشته شدند تا شرکت های دیگری مثل شل، 

وارد این پروژه ها بشوند. در فاز 11 هم شرکت نفت تلاش کرد، 

شرکت های غربی مثل توتال را جذب کند. درنهایت سهام این 

فاز این طور بســـته شد که 50.01 درصد سهام توتال، حدود 

30 درصد شرکت )CNPC( چین و 19.9 درصد برای شرکت 

پتروپارس. این کار آغاز شـــد و وارد فاز توســـعه شدند اما نکته 

اینجاست که طبق گزارشی که وزارت خزانه داری آمریکا منتشر 

کرده، بحث این نبود که برجام بتواند ریسک سرمایه گذاری را 

تامین کند و اصلا در گزارش وزارت خزانه داری اشاره شده که 

با بازگشت تحریم ها، سرمایه گذاری مجاز نیست و یک پروسه 

شش ماهه ای داده می شود که شرکت ها از ایران خارج شوند. 

آن زمـــان خیلی ها ایـــن نقد را وارد کردند کـــه آیا دولت وقت 

تضمینـــی گرفته و برای بحث لغو برجام و بازگشـــت تحریم ها 

فکری کرده است که این حوزه ها را از تحریم مصون نگه دارد یا 

نـــه. که مقامات وقت فکر می کردند این مصونیت وجود دارد. 

اما تحریم ها با آمدن ترامپ مجددا بازگشت و توتال هم که در 

هماهنگی کامل با وزارت خزانه داری آمریکا بود، بعد از اینکه 

تحریم ها برگشت از این پروژه خارج شد و کمی بعدتر هم شرکت 

CNPC( ) چین خارج شد. چون اصلا نوع تعامل ما با این دو 

شـــرکت این گونه بود که قرار است ما با شما در شرایط عادی 

همکاری کنیم و این قید وجود داشـــت که اگر تحریم بشویم، 

این شرکت ها می دانســـتند که قرار است از پروژه ایران خارج 

شوند و هیچ ضمانتی وجود نداشت که این پروژه را نگه  دارند.«

وی ادامه داد: »با خروج این شرکت ها دومرتبه همه این پروژه 

را شـــرکت پتروپارس انجام داد و پروژه را سال 98 آغاز کرد و 

بعد از 6 ســـال تاخیر، در دولت قبلی جکت فاز 11 احداث و 

نصب شـــد. برای حفاری هم دکل ضعیف گذاشته بودند که 

نتوانست حتی یک حلقه چاه، حفاری کند. این پروژه به دولت 

سیزدهم رسید و دولت چند کار انجام داد. یک دکل قوی، در 

فاز 11 برد و چهـــار حلقه چاه حفاری کرد. در بحث احداث 

سکو چون پروژه ها چندمصرف دارند، اگر بخواهید یک پروژه 

احداث کنید، اول باید یک جکت نصب کنید. بعد حفاری چاه 

انجام بدهید و سکو را نصب کنید. بعد خط لوله های جریانی 

را نصب کنید و درنهایت کار را به تولید برسانید. این جکت در 

دولت قبل نصب شـــده بود اما حفاری در دولت جدید انجام 

شـــد. لوله ای که گاز را از ساحل به خشکی بیاورد هم ایجاد 

شد. منتها ساخت سکو، چون از دولت قبلی کلید نخورده بود 

و خودش چهار، پنج سال زمان می برد، بنابراین تصمیم گرفته 

شـــد به جای اینکه سکو ساخته شود، یکی از سکوهای ما از 

موقعیت 12c به 11b منتقل بشـــود و در فاز 11 قرار بگیرد. 

عملیات برداشت سکو، یک عملیات پیچیده ای است و این طور 

 b نیســـت که بگویید، ما یک سکویی را از ابعاد 12، از نقطه

می خواهیـــم برداریم و بگذاریم در نقطه C. این یک عملیات 

پیچیده بود. برای این کار، دولت فعلی شـــناور اوشنیک که 

برای خودمان بود را از روســـیه به ایران آورد و با شـــناور ابوذر 

این کار انجام شـــد و درنهایت ما با چهارحلقه چاه، به تولید 

ابتدایی بین 10 تا 15 میلیون مترمکعب در روز رســـیدیم و 

این کل تاریخچه ای بود که انجام شده.« 

حسینی درباره بســـتن دوباره قرارداد با شرکت های خارجی 

برای توسعه این پروژه هم توضیح داد: »این انتقادی که الان 

وجود دارد، این است که چرا کشور بعد از یکبار تجربه کردن 

که هم توتال، هم CNPC دوباره خارج شـــدند، این اشتباه 

گذشـــته تکرار شد آن هم در یک فضای رسمی. مثلا شما در 

شرایط تحریم می خواهید با چین کار کنید و او هم می پذیرد 

اما می گوید به صورت رســـمی نه و کار با یک شرکت پوششی 

صورت می گیرد، کمااینکه در همان شـــرایط تحریم دوره اول 

و دوم، سرمایه گذاری از طریق چین انجام شده بود اما در فاز 

11 چون همه چیز رسمی بود و قرار بود در شرایط غیرتحریمی 

کار انجام شـــود، شرکت ها با توجه به شرایط تحریمی حاضر 

به همکاری نشـــدند، ضمن اینکه دولت قبل هم می توانست 

راهکارهایی را بـــرای همکاری با چینی ها اتخاذ کند که این 

کار را نکرد و هم اینکه رفتار بدش در دوره اجرای برجام باعث 

شد که چینی ها با دولت قبل همکاری نکنند و گرنه در انجام 

پروژه های فازهای پارس جنوبی، چین در میادین نفتی ظرفیت 

همکاری دارد و می توانیم با روش هایی این کار را انجام دهیم، 

کمااینکه یک بار این کار را در دوره اول تحریم ها انجام داده و 

میادین ما را در غرب کارون توسعه داده است.« 

  200 میلیون متر مکعب کسری گاز داریم که 
باید تامین شود

این کارشناس حوزه انرژی با اشاره اینکه افتتاح این فاز ناترازی 

ما را تامین می کند اما کافی نیست، گفت: »در فاز 11 که روز 

گذشته به بهره برداری رسید، بین 10 تا 15 میلیون متر مکعب، 

پروژه گازمان را افزایش می دهد و اگر این پروژه تکمیل شـــود 

_ چون باید 24 حلقه چاه بزنیم و دوســـکو نصب کنیم_ این 

حدودا می توانـــد 56 میلیون مترمکعب تولید گاز را افزایش 

دهـــد اما همچنان بحث ناترازی گاز ما را نمی تواند حل کند؛ 

هرچند در بحث مدیریت ناترازی گاز در زمستان می تواند به 

ما کمک کند. اتفاقی که سال قبل در منطقه تربت جام و چند 

استان از استان های شمال شرق کشور رخ داد، بین حدود 5 

تا 10 میلیون مترمکعب گاز کم داشـــتیم و این می تواند این 

موضوع را پوشـــش دهد؛ هرچند ناترازی گاز ما خیلی بیشتر 

اســـت و حدود 200 میلیون مترمکعب در پیک مصرفی مان 

کسری گاز داریم.«

حســـینی ادامـــه داد: » در دوره دولت نهم و دهم اســـتارت 

پروژه هـــای مصالح 35 ماهـــه در پارس جنوبی اتفاق افتاد، 

دولت دهم در مجموع 17 فاز پارس جنوبی را به دولت یازدهم 

با پیشرفت میانگین 70 درصد تحویل داد که دولت یازدهم و 

دوازدهم آن را تکمیل کرد و کل گاز را 420 میلیون متر مکعب 

در روز افزایـــش داد و خـــوب جلوی ناترازی گاز را گرفت. اگر 

دولت قبلی هم، همین کار را برای دولت فعلی انجام می داد 

و یک سری پروژه های گازی را تعریف می کردند و با پیشرفت 

مناســـبی تحویل دولت فعلی می دادند کـــه این دولت هم 

تکمیل کنند، نه تنها ناترازی گاز نداشتیم، بلکه می توانستیم 

صادرات گاز هم انجام دهیم، چون در بحث صنعت نفت کلا 

پروژه ها طولانی مدت هستند و نمی شود گفت در یک دولت 

شـــروع و تمام می شود، نه بلکه پروژه ای در یک دولت شروع 

می شود و 6، 7 سال طول می کشد و در دولت بعدی تکمیل 

می شود، این یک نکته مرسوم است دولتی که سرکار می آید 

پروژه های قبلی را تکمیل می کند و پروژه هایی را شروع می کند 

که دولت قبلی قرار بود آنها را شـــروع کند، ولی این اتفاق در 

دولت سیزدهم نیفتاد و با ناترازی گاز مواجه شدند که حدود 

200 تا 300 مترمکعب در روز بود.«

  اگر این تکنیک را دولت به خرج نمی داد، 
پروژه 5 سال دیگر افتتاح می شد

وی با اشـــاره به اینکه این پروژه چندسال زودتر از حد انتظار 

تکمیل شد، گفت: »انتقال ســـکو یک کار جدیدی نیست. 

اتفاقی که افتاده این اســـت که در واقع شـــما یک ســـکو را 

برداشـــتید با آن وزن بالا _ برداشت سکو و بعد نصب آن کار 

منحصربه فردی بود، اگر این تکنیک را دولت به خرج نمی داد 

5 ســـال دیگر تازه منتظر می ماندیم که فاز 11 به تولید گاز 

برســـد_ آن چیزی که مهم است این اســـت که دولت فعلی 

علاوه بر بستن پرونده توسعه فاز 11 پارس جنوبی، باید به فکر 

پروژه های خسارت گاهی باشد. به هرحال ما از یکی دو سال 

دیگر با افت شـــدید تولید گاز از میدان پارس جنوبی مواجه 

می شـــویم و باید پروژه های خسارت گاهی را شروع کنیم که 

فشار گاز زیاد شده و تولیدمان بیشتر شود و این پروژه حدود 

20 میلیارد دلار ســـرمایه گذاری نیاز دارد و دولت فعلی باید 

واقعا حواســـش باشـــد که جدی باشد و عزمش را جزم کند و 

از همه ظرفیت ها اســـتفاده کند؛ از تعامل با روســـیه و چین 

گرفته تا تولید داخلی. این نکته مهمی است که این پروژه 20 

میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد و امیدوارم دولت سیزدهم 

این قضیه را جدی بگیرد، چون اگر این اتفاق نیفتد در دولت 

بعدی احتمالا تولید گازمان از پارس جنوبی کمتر می شود و 

در یک روند نزولی قرار می گیریم، در حالی که مصرف گازمان 

سال به ســـال در حال افزایش است و طبق برآوردی که خود 

وزارت نفت داشته با تکمیل پروژه فاز 11، احتمالا 5 میلیارد 

دلار سالانه برای کشور ارزش افزوده خواهد داشت.« 

  گفت وگو
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زهرا طیبی
خبرنگار گروه سیاست

رونمایی رسمی از فاز ۱۱ پارس جنوبی با ملی سازی کامل چه معنایی دارد 

ایران به توسعه میادین نفتی برگشت
گروه سیاســـت دیروز با حضور رئیس جمهور بهره برداری از طرح توسعه فاز 11 

پارس جنوبی و فرآیند تولید گاز از این فاز آغاز شد. با بهره برداری از این فاز ظرفیت 

تولیـــد گاز این میدان تا حـــدود 15 میلیون متر مکعب در روز افزایش می یابد و 

ظرفیـــت کل میدان به میزان 56 میلیون متر مکعب در روز خواهد رســـید. این 

میدان گازی که بین ایران و قطر مشـــترک است، بزرگ ترین میدان گازی جهان 

اســـت )فارغ از ظرفیت های نفتی این میدان( که حدود یک سوم از مساحت آن 

در آب های ســـرزمینی ایران و دوسوم دیگر در محدوده کشور قطر دارد. البته به 

دلیل شیب طبیعی منفی این میدان به سمت جنوب ایران به مقداری حدود 15 

درصد از منابع این میدان در دسترس ایران است. وقتی دو کشور بر بزرگ ترین 

میدان گازی جهان مســـلط باشند قطعا رقابت شـــدیدی بین این دو کشور در 

راستای برداشت از ظرفیت های این میدان شکل خواهد گرفت. اهمیت فاز 11 

این میدان آنجا مشخص می شود که بدانیم این فاز نزدیک ترین قطعه از میدان 

به مرزهای قطر است و با توجه به شیب طبیعی این میدان به سمت جنوب، فاز 

11 درصورت توســـعه کامل و برداشت حداکثری از آن می تواند موثرترین فاز در 

راستای افزایش سهم ایران از این میدان باشد. با توجه به سیالیت منابع به سمت 

قطر، درصورت اینکه ایران از ظرفیت این فاز به درســـتی اســـتفاده نکند، بخش 

قابل توجهی از منابع قابل برداشـــت توسط ما در اختیار قطر قرار خواهد گرفت. 

توســـعه این فازها که حدود دو دهه معطل شرکت های خارجی مانده و درنهایت 

توســـط متخصصان ایرانی به بهره برداری رسید یک گام بسیار مهم در راستای 

افزایش ظرفیت تولید گاز و میعانات گازی توســـط ایران خواهد بود. آن هم در 

شرایطی که در سال های آینده با افت فشار قابل توجه در میدان های گازی فعلی 

خود مواجه خواهیم بود و اگر برای این معضل به درســـتی چاره اندیشی نشود و 

میدان های جایگزین به بهره برداری نرســـند حتما با بحران های جدی در زمینه 

کمبود گاز در کشـــور مواجه خواهیم شـــد. در ادامه با جزئیات بیشتری به ابعاد 

مختلف این اتفاق مهم و اثرگذار می پردازیم.

 

 پایان مسیر 20 ساله فاز 11
آغـاز ماجـرای فـاز 11 میـدان گازی پـارس  جنوبـی بـه بیـش از 20 سـال پیـش 

برمی گـردد. در سـال 79 شـرکت ملـی نفـت ایـران بـا شـرکت فرانسـوی توتـال 

توافقـی جهـت توسـعه بخـش شـمالی فـاز 11 ایـن میـدان امضا کردنـد. چندی 

پـس از ایـن تفاهمنامـه شـرکت پترونـاس مالزی هم برای توسـعه و بهره برداری از 

بخش جنوبی این فاز پیش قدم شـد. مطالعات تخصصی روی ابعاد مختلف این 

پروژه تا حدود سـال 1385 به طول انجامید و در آن سـال ابعاد مختلف عملیات  

اجرایی توسـعه و بهره برداری فاز 11 آماده شـدند اما در فاصله سـال های 85 تا 

87 بـه علـت افزایـش قیمـت جهانـی فـولاد و بدقولی هـای توتـال، منجـر به کنار 

 CNPC رفتن این شـرکت فرانسـوی از این پروژه شـد. در سـال 88 شـرکت چینی

پیش قـدم شـد و بـا قـراردادی بـه ارزش 4 میلیـارد دلار مسـئولیت توسـعه ایـن فاز 

را برعهـده گرفـت و متعهـد شـد کـه ظـرف 52 مـاه این فـاز را به مرحلـه تولید اولیه 

برسـاند. اما بدقولی های مکرر این شـرکت منجر به این شـد که در سـال 92 خلع 

یـد شـود. مردادمـاه 92 بـود کـه قرارداد توسـعه این فاز با شـرکت پتروپارس امضا 

شـد. این اولین بار بود که توسـعه این فاز به یک شـرکت ایرانی سـپرده شـده بود 

اما تنها حدود هشـت ماه بعد شـرکت پتروپارس از انجام این پروژه انصراف داد و 

در همـان زمـان وزیـر نفـت اعـلام کرد که توسـعه فاز 11 فعـلا در اولویت های این 

وزارتخانـه نیسـت و در فرصـت دیگـری دربـاره ایـن فاز تصمیم گیری خواهد شـد. 

بعـد از انعقـاد برجـام شـرکت های خارجـی مجـددا بـرای تقبـل ایـن پـروژه تمایل 

نشـان دادنـد. سـرانجام در سـال 96 بـا انعقـاد قـراردادی توسـعه ایـن فـاز به سـه 

شـرکتی سـپرده شـد کـه پیـش از ایـن هرکـدام یک بـار از اجـرای پـروژه انصـراف 

داده بودند. سـهم توتال از این قرارداد 4.8 میلیارد دلاری 50.1 درصد، شـرکت 

ملـی نفـت چیـن 30 درصـد و پتروپـارس 19.9 درصـد بـود امـا ماجـرای انصراف 

شـرکت ها یکـی پـس از دیگـری تکـرار شـد و توتـال به عنـوان اولیـن شـرکت در 

مـرداد 97 اعـلام کـرد کـه بـه دلیـل ناتوانـی از دریافـت معافیت هـای تحریمی از 

دولـت آمریـکا بابـت انجـام این پـروژه از ادامـه کار انصراف خواهـد می دهد، پس 

از انصـراف توتـال حـدود 80 درصـد پـروژه در اختیار شـرکت چینی قرار گرفت اما 

ایـن شـرکت هـم حدود یک سـال بعـد و در مهرماه 98 بدعهدی خـود را تکرار کرد 

و از پروژه انصراف داد. در این شـرایط شـرکت پتروپارس به تنهایی مسـئول ادامه 

پـروژه بـود. فرآینـد توسـعه ایـن فـاز تـا سـال 1401 با روند نسـبتا کنـدی درحال 

پیـش روی بـود کـه بـا اعلام قید فوریت به دلیل جبران ناترازی گازی در زمسـتان، 

پـروژه توسـعه فـاز 11 سـرعت بیشـتری بـه خـود گرفت امـا یک مانع بزرگ بر سـر 

راه ایـن پـروژه قـرار داشـت. توسـعه فـاز 11 بـه احداث سـکوی جدید نیاز داشـت 

کـه سـاخت آن چیـزی بیـن 3 تـا 5 سـال طـول می کشـید. درحالی کـه پیـش از 

این تدبیری برای سـفارش سـاخت این سـکوی مورد نیاز اندیشـیده نشـده بود. 

در ایـن شـرایط بـرای عبـور از ایـن مانـع پیشـنهاد جابه جایـی یک سـکو از فاز 12 

میـدان کـه تولیـد آن رو بـه کاهش مطرح شـد. انتقالی که فرآیند بسـیار سـخت و 

پرمخاطـره ای بـود امـا بـا پذیرش ریسـک اجرای این عملیات توسـط متخصصین 

داخلی، آن هم در شـرایطی که تحریم ها شـدیدا باعث کمبود تجهیزات ضروری 

در کشـور شـده اند و اتمام موفقیت آمیز آن مسـیری که از حدود 20 سـال پیش 

آغـاز شـده بـود، سـرانجام بـه پایـان خـود رسـید و با اتمـام مراحل پایانی پـروژه در 

سـال 1402 روز گذشـته بـرای اولین بـار تولیـد گاز در ایـن میـدان کلیـد خـورد. 

البته ناگفته نماند که برای رسـیدن میزان اسـتخراج گاز از این میدان به حداکثر 

میـزان ممکـن یعنـی 15 میلیـون متـر مکعب در روز، هنوز گام هـای دیگری برای 

توسـعه و تکمیـل نهایـی ایـن فـاز باقـی مانـده که امید اسـت در شـرایط حسـاس 

کمبود منابع گاز در کشـور هرچه زودتر به سـرانجام برسـند. 

 افتتاح فاز11 پارس جنوبی
مشکل ناترازی گازی کشور را حل می کند؟

زمسـتان سـال گذشـته بـود کـه قطـع گاز در برخـی مناطـق شمال شـرق کشـور 

ازجملـه تربت جـام اتفـاق افتـاد. موضوعـی کـه ایـن سـوال را ایجـاد کـرد کـه چرا 

احتمال کاهش دما و افزایش انرژی در این فصول سـرد سـال پیش بینی نشـده 

بـود تـا بـا قطعی هـای اینچنینـی مواجـه نباشـیم. نکتـه مهـم امـا اینجاسـت کـه 

ایـن قطعی هـا به خاطـر ناترازی هـای گازی موجـود در کشـور اتفاق افتاده اسـت 

امـا تامیـن ایـن ظرفیـت کاری اسـت کـه نیـاز بـه تعریف پـروژه بـا زمان بندی های 

مشـخص دارد و یـک پروسـه زمان بـر اسـت. برایـن مبنـا بـرای جلوگیـری از بـه 

وجـود آمـدن چنیـن مشـکلاتی نیـاز بـود تـا ایـن اقدامـات از چنـد سـال قبـل 

صـورت می گرفـت، امـا بـه علـت اینکـه ایـن اقدامـات وتوسـعه پـروژه گازی اتفاق 

نیفتاد ما شـاهد بروز قطعی گاز در زمسـتان سـال گذشـته بودیم. براین مبنا هر 

دولتـی پروژه هـای چندسـاله تعریف می کنـد تا ناترازی هـای گازی ما تا حدودی 

جبـران بشـود. ایـن اتفـاق البتـه با سـرعت کمتری در دولت سـابق افتـاد و اگرچه 

پروژه هـای نیمـه کاره میـدان گازی پـارس جنوبـی را کـه دولـت دهـم با پیشـرفت 

70درصـدی تحویـل داده بـود تکمیـل کرد، امـا پروژه های تازه برای حل مشـکل 

ناترازی های گازی در سـال های بعد را تعریف و اجرایی نکرد. حال اما این سـوال 

وجـود دارد کـه آیـا افتتـاح پـروژه فـاز 11 پـارس جنوبی که چند سـال زودتر از حد 

انتظار تکمیل شـد می تواند ناترازی های گازی کشـور را جبران کند؟ براین مبنا 

می تـوان گفـت کـه افتتـاح ایـن پروژه حتمـا در جبـران ناترازی های گازی کشـور 

موثـر خواهـد بـود و تولیـد روزانـه آن بـه عدد56میلیون مترمکعب خواهد رسـید. 

بـرای مثـال کمبـود حدود10میلیـون مترمکعـب گاز، باعـث قطعی هـای سـال 

گذشـته شـد. برایـن اسـاس افتتاح ایـن پروژه می توانـد روی جبـران ناترازی های 

گازی تاثیرگـذار باشـد امـا نکتـه قابل توجـه این اسـت که میزان ناتـرازی گازی ما 

چیزی حدود200میلیون مترمکعب اسـت و تنها با اتکا به فاز 11 نمی توان کل 

ناترازی های گازی موجود در کشـور را جبران کرد. جدای از اهمیت اسـتفاده از 

فـاز11 پارس جنوبـی، ظرفیت هـای استفاده نشـده ای در میـدان گازی مشـترک 

آرش نیـز وجـود دارد کـه بـه دلیـل اختلافـات، تاکنـون بهره بـرداری از این میدان 

گازی صـورت نگرفتـه اسـت. ایـن میـدان کـه در شـمال خلیج فـارس واقـع شـده 

اسـت به خاطـر اختلافاتـی کـه میـان ایـران، کویت و عربسـتان برای میـزان و حد 

و مـرز اسـتفاده از آن وجـود دارد تاکنـون مـورد بهره بـرداری قـرار نگرفتـه اسـت. 

گفتـه می شـود، ذخیـره گاز طبیعـی این میـدان، حدود20تریلیـون فوت مکعب 

و نفـت خـام نیـز نزدیـک بـه 310 میلیون بشـکه خواهد بود که سـهم ایـران از این 

میـزان 40 درصـد اسـت. بـا ایـن حـال اختلافات سـر این میـدان گازی همچنان 

باقـی مانـده، از طرفـی کویـت و عربسـتان ادعـا مـی کننـد صاحـب کل میـدان 

گازی هسـتند و در طـرف دیگـر نیـز ایـران نسـبت بـه حـق خـود براسـاس قوانین 

بین المللـی تاکیـد دارد و مذاکراتـی هـم در ایـن راسـتا صـورت گرفتـه امـا اتفـاق 

ویـژه ای در حـل ایـن اختلافـات صـورت نگرفتـه اسـت. می تـوان گفت اگـر اقدام 

جـدی بـرای حـل اختلافـات موجـود در ایـن میدان صـورت بگیرد بهره بـرداری از 

آن می توانـد تاثیـر قابل توجهـی در حـل مشـکل ناترازی کشـور داشـته باشـد.

سید احسان حسینی، کارشناس حوزه انرژی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

ایده دولت پروژه را ۵ سال جلو انداخت
مساله ناترازی گاز با این پروژه حل نمی شود


